
 

VASTINE ALUEHALLINTOVIRASTON SELVITYSPYYNTÖÖN 
 

 

Tämä selvitys on tehty Itä-Suomen aluehallintoviraston pyynnöstä koskien Kuopion yliopistollisen 

sairaalan (KYS) käsikirurgian erikoisalan hoitoon pääsyn toteutumista. Allekirjoittanut (MJ) on 

toiminut KYS:n käsikirurgian erikoislääkärin sijaisena 2006-2017, erikoislääkärin virassa 2017 ja 

vs. ylilääkärinä 1.9.17 lähtien. 

 

Vastineet selvityspyynnössä mainittuihin kysymyksiin koskien hoitoon pääsyä: 

 

1. Mikä on hoitoon pääsyn odotusaika käsikirurgian erikoisalalla? 
 

Kiireelliset tapaukset pystytään hoitamaan annettujen kiireellisyysarvioiden mukaisesti. 

Lääketieteellisesti kiireettömien (R3) potilaiden osalta on jonossa tällä hetkellä n. 450 potilasta, 

joista n. 200 on odottanut hoitoonpääsyä yli 3 kk.  Keskimääräinen R3-potilaan jonotusaika on 5-

6kk.  Polikliiniseen toimenpiteeseen jonottavien odotettavissa oleva jonotusaika on tällä hetkellä 4-

5 kk. Leikkaustoimenpiteisiin keskimääräinen odotusaika kiireettömillä potilailla on  tällä hetkellä 

3kk eikä yli 6kk jonottaneita ole.   

 

2. Mistä pitkät odotusajat johtuvat? 
 

Pitkät jonotusajat johtuvat KYS:n vähäisen käsikirurgityövoiman ja runsaan potilasmäärän 

epäsuhdasta. KYS:ssa on tällä hetkellä 1,4 virkaa tekevää käsikirurgian erikoislääkäriä ja yksi 

erikoistuva lääkäri. Syntyneeseen erikoislääkärivajeeseen on useita syitä: 

 - Kaksi talon pitkäaikaista käsikirurgia eläköityi 2017, eikä heidän työpanostaan ole pystytty 

 vielä paikkaamaan. 

- Omaa erikoislääkärikoulutusta ei ole viime vuosina ollut. Viimeksi KYS:stä on valmistunut 

 käsikirurgian erikoislääkäri v. 2010. Lisäksi kaksi viimeksi valmistunutta eivät nykyisin 

 työskentele oman erikoisalansa mukaisissa tehtävissä KYS:n alueella. STM:n 

erikoislääkärikoulutustarpeen arviota vuoteen 2030 käsittelevän raportin (Rellman 2016) 

mukaan pitäisi KYS-alueelle  valmistua 0,5 käsikirurgia vuosittain. Tästä on laskettavissa  n. 

4-5 käsikirurgin jo syntynyt vaje KYS:n alueelle. 

 - Ulkopuolisen työvoiman rekrytointi ei ole onnistunut, koska käsikirurgien muuttoliike Itä-

 Suomeen on ollut niukkaa.  

 - Myös käsikirurgivaje keskussairaalatasolla (esim. PKKS) kuormittaa KYS:n jonoa. 

  

3. Mihin toimenpiteisiin odotusaikojen lyhentämiseksi on ryhdytty ja miten toimenpiteissä on 

onnistuttu? 
 

KYSssa on aloitettu 5.1.18 ulkopuolisen konsultin pitämänä jononpurkupoliklinikkatoiminta. 

Lisäksi virassa olevien käsikirurgien jononpurku on käynnistetty. Myös palvelusetelin käyttöä on 

ehdotettu, mutta tästä ei ole saatu hallinnollista päätöstä tai ohjeistusta. Uuden 

erikoislääkärityövoiman rekrytointimahdollisuuksia selvitellään koko ajan, käsikirurgian ylilääkärin 

virka laitetaan haluun helmikuun 2018 alussa.  Käynnistetty jononpurkutoiminta on heti osoittanut 

tehonsa, jonottavien ensikäyntipotilaiden määrä oli tuoreesti263 kpl (tilanne 22.1.2018), kun luku 

oli joulukuun 2017 lopussa yli 400.  

 

4. Tarjotaanko jonossa oleville potilaille mahdollisuutta saada hoitoa ostopalveluna? 
 

Ostopalveluun tai palvelusetelin käyttöön perustuvaa hoitoonohjausta ei ole käytössä, mutta asia on 

harkinnassa, mikäli jonopurkutoiminnasta huolimatta tilannetta ei saada pitkäjänteisesti oikaistua. 



 

5. Otetaanko potilaaseen yhteyttä, jos jonotusaika venyy aiemmin ilmoitetusta? Miten 

yhteydenotto tapahtuu? 
 

Tällä hetkellä potilaat eivät saa reaaliaikaista tai päivitetty tietoa jonotilanteesta. Potilaat ovat 

puhelimitse yhteydessä jonohoitajaan, joka antaa heille tietoa sen hetkisestä jonotilanteesta. 
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